



الموضوع:	تأكد من إمكانية سماعك لجهاز إنذار الحريق المنزلي في مكان نومك
آخر تحديث:	يونيو 2024
الجمهور:	عام
هدف الدرس:	<ul style="list-style-type: none"> <li>• جعل أفراد المجتمع أكثر إدراك لأهمية وجود جهاز إنذار الحريق بالمنزل.</li> <li>• إبراز أهمية جهاز كشف الحريق في المنزل وخصوصا في غرف النوم.</li> </ul>
الوقت اللازم:	• 15-20 دقيقة
المقدمة	<p><input type="checkbox"/> تأكد من أن جميع الجمهور في وضعية الجلوس، وجاهزين للإنصات والتفاعل معك.</p> <p><input type="checkbox"/> رحب بالمتواجدين معك، وأشكرهم على تواجدهم معك، حاول أن تبرز دور الدفاع المدني في المجتمع، أعلم الجمهور بحرص الدفاع المدني بشكل مستمر على توعية الجمهور بالأخطار وكيفية الوقاية منها والطرق المثلى في التعامل معها عند حدوثها،</p> <p><input type="checkbox"/> أعلمهم بمدى سعادتك للتواجد معهم اليوم، وعن سعادتك في تعريفهم بالمزيد عن " <u>أهمية أجهزة إنذار الحريق بالمنزل</u>"،</p> <p><input type="checkbox"/> أخبرهم أن هذا التقديم/ العرض غير رسمي وينبغي عليهم أن يشعروا بالحرية في طرح الأسئلة في أي وقت.</p> <p><input type="checkbox"/> ابدأ الحديث بأخبارك للجمهور عن أنك لم تتم بشكل جيد الليلة الماضية بسبب الإزعاج الذي كان يحيط بك والذي أبقاك مستيقظ طول الليل ( أعطى أمثلة عن الأصوات المزعجة : طفل يبكي – صوت التلفاز – صوت سيارات الشرطة .....)، أخبرهم أنك عادة تستطيع النوم في مثل</p>



<p>هذه الظروف لكن الليلة الماضية بشكل غريب لم تتمكن من النوم وبقيت مستيقظ طول الليل.</p> <p><input type="checkbox"/> أسأل وأجعل الجمهور أكثر تفاعل معكم ، من خلال سؤالهم عن الأصوات التي يمكنهم النوم وهي موجودة وعن الأصوات التي تقلق نومهم ولا يتمكنوا من النوم في حال وجودها.</p> <p><input type="checkbox"/> ذكر الجمهور بعنوان موضوع اليوم " تأكد من إمكانية سماعك لجهاز إنذار الحريق المنزلي في مكان نومك " ، أبدأ حديثك بالإشارة إلى أن في كل عام، يموت الكثير من الناس في الحرائق المنزلية على مستوى العالم، والتي كان بإمكانهم اكتشافها بواسطة أجهزة إنذار الحريق المنزلية، أوضح أن العديد من هذه الوفيات تكون ليلاً عندما يكون الناس نائمين،</p> <p><input type="checkbox"/> ابرز أهمية توفير أجهزة إنذار الحريق في جميع أنحاء المنزل، بما في ذلك غرف النوم ،</p> <p><input type="checkbox"/> أخبرهم: دعونا الآن نقضي بعض الوقت في الحديث عن أهمية "أجهزة إنذار الحريق المنزلية".</p>	
<p><input type="checkbox"/> شارك الجمهور بمفهوم: "أسمع صوت الإنذار في مكان نومك".</p> <p><input type="checkbox"/> أبلغ المشاركين أن "تمكنك من سماع صوت الإنذار في مكان نومك" هو الوسيلة الأساسية لإعطائك فرصة الهروب من حريق المنزل، حيث يتمكن أفراد الأسرة من الاستيقاظ والخروج بسرعة من مكان الخطر.</p> <p><input type="checkbox"/> اسأل الجمهور: في حالة نشوب حريق في المنزل لا سمح الله، كم تعتقد أن لديك من الوقت للخروج بأمان؟</p> <p><input type="checkbox"/> وضح للجمهور أن الأشخاص قد يمتلكون 1-2 دقيقة فقط للهروب بمجرد سماع صوت إنذار الحريق. وهذا يعني أهمية التعرف بوجود حريق بأسرع ما يمكن والاستجابة بسرعة.</p>	<p>الموضوع</p>



- تخيل إذا كان جهاز الحريق بعيد عن مكان نومك ، تخيل أنه لم يكن من الأساس متوفر جهاز إنذار في منزلك، قطعاً لن تتمكن من مغادرة المنزل في الوقت المناسب والكافي لحماية نفسك أو أفراد أسرتك.
- أسأل الجمهور: أين بالعادة ينام أفراد عائلتك (في غرفة المعيشة- صالة المنزل- في المجلس الخارجي - ... إلخ.)؟
- أكد على أهمية تركيب جهاز إنذار الحريق بالمنزل بحيث يغطي جميع أجزاء ومساحات المنزل بما فيها غرف النوم لاحتمالية تواجد من هو نائم في أي مكان بالمنزل، أكد مرة ثانية على أهمية أن يكون هناك أجهزة إنذار الحريق في كل مكان في المنزل، في أي غرفة ينام فيها أفراد العائلة بشكل معتاد، ممكن أن يغفو أحد في غرفة المعيشة بفترة الظهيرة، أو في المجالس والصالات بالليل.
- أشرح مكونات جهاز الإنذار المنزلي وكيفية ارتباطها مع بعض (سلكي أو لاسلكي)، بين للجمهور أن في حال تحسس أي من كواشف الدخان للحريق سوف تقوم جميع كواشف الحريق بالإنذار في جميع أجزاء المنزل (كواشف الحريق ذات الإنذار بقاعدة الكاشف)، وهذا الشيء أتمنى أن جميع المنازل يكون متواجد بها مثل هذا الجهاز، لأنه أفضل وسيلة لحماية أفراد الأسرة من خطر الحريق .
- كرر وأسأل الجمهور: لماذا هذا الجهاز مهم بالمنزل؟
- أعطي فرصة للجمهور للتفاعل مع السؤال، إذا تحسس كاشف الحريق للدخان في أي مكان بالمنزل سوف تنبه جميع أجهزة الإنذار أفراد الأسرة عن وجود حريق في المنزل في نفس الوقت، مثال: إذا تحسس كاشف الحريق الدخان في غرفة المعيشة بالطابق الأرضي سوف تعمل جميع أجهزة الدخان بالمنزل بما فيها أجهزة الإنذار في غرف النوم بالطابق الأول وتنبه جميع أفراد الأسرة بضرورة إخلاء المنزل حتى لو كانت



أبواب غرفهم مغلقة (التأكيد على أهمية وجود كواشف الحريق في كل مكان).

ذكر الجمهور بأهمية وجود كواشف الحريق في جميع طوابق المنزل (السرداب – الطابق الأرضي- الطابق الأول- إلخ... إلخ)، وبجميع المساحات والغرف (الصالات – غرف المعيشة – غرف النوم – المجالس - إلخ)

حدث الجمهور: بالإضافة إلى " أماكن سماعك لجهاز إنذار الحريق المنزلي في مكان نومك"، ما هي أهم النصائح الأخرى المتعلقة بأجهزة إنذار الحرق؟

أعطي فرصة للجمهور للتفاعل واستمع للإجابات – لخصها بنقاط ثلاث:  
1. يجب على الجميع أفراد الأسرة من التعرف على صوت إنذار الحريق ومعرفة ماذا يجب أن يفعلوا فور سماعه (مغادرة المنزل والاتصال على رقم الطوارئ 999).

2. حاول أن تنبه كبار السن أو من لديهم ضعف في السمع بضرورة الإخلاء السريع من المنزل.

3. قم بعملية فحص جهاز إنذار الحريق بشكل شخصي كل شهر للتأكد من عمله وقم بطلب الصيانة الدورية من الجهات المرخص لها من قبل هيئة أبوظبي للدفاع المدني.

أكد على الجمهور بضرورة توفير نظام كشف الحرائق المنزلي وعمل الصيانة الدورية له من قبل الجهات المرخص لها من هيئة أبوظبي للدفاع المدني (يمكن الإشارة إلى نظام حصنتك المعتمد من قبل هيئة أبوظبي للدفاع المدني).



- تحدث للجمهور واخبرهم بأننا قمنا بالحديث عن "جهاز الإنذار من الحريق المنزلي" وغطينا الكثير من المعلومات المهمة، وانك تحب أن تختتم حديثك بأربع نقاط تتمنى أن يتذكرها الجمهور:
1. تأكد من وجود ما يكفي من أجهزة إنذار الحريق بالمنزل في جميع الطوابق وجميع المساحات والغرف، وخصوصا غرف النوم.
  2. قم بشكل شخصي بالتأكد من كفاءة عمل جهاز كشف الحريق المنزلي بشكل دوري (كل شهر) من خلال مفتاح الاختبار.
  3. قم بعمل الصيانة الدورية من خلال الجهات المعتمدة من قبل هيئة أبوظبي للدفاع المدني.
  4. تأكد أن جهاز كاشف الحريق المنزلي يعد أهم وسيلة لحماية أفراد أسرته من خطر الحريق.
- أشكر الجميع على تواجدهم معك ومنحهم وقت للاستماع لك.
- قم بتوزيع المطويات التوعوية المناسبة.
- حث الجمهور للاطلاع على المزيد مع المعلومات التوعوية من خلال المكتبة التوعوية الرقمية في الموقع الإلكتروني لهيئة أبوظبي للدفاع المدني
- .ADCDA.gov.ae

الخاتمة

في حال وجود أي ملاحظات أو استفسارات، الرجاء التواصل مع إدارة السلامة العامة

[psd@adcda.gov.ae](mailto:psd@adcda.gov.ae)



<b>Topic:</b>	<b>Ensure You Can Hear Your Home Fire Alarm in Your Sleeping Area</b>
<b>Last updated:</b>	June 2024
<b>Audience:</b>	General Public
<b>Lesson Objective:</b>	<ul style="list-style-type: none"> <li>• Increase community members' awareness of the importance of having a fire alarm in the home.</li> <li>• Highlight the importance of a fire detection system in the home, especially in bedrooms.</li> </ul>
<b>Duration:</b>	<ul style="list-style-type: none"> <li>• 15-20 minutes</li> </ul>
<b>Introduction</b>	<ul style="list-style-type: none"> <li><input type="checkbox"/> Ensure all attendees are seated and ready to listen and interact. Welcome everyone and thank them for attending. Highlight the role of the Civil Defense in the community and their continuous efforts to educate the public about risks, prevention methods, and optimal response strategies.</li> <li><input type="checkbox"/> Express your pleasure in being present to discuss the "Importance of Home Fire Alarms". Inform them that the presentation is informal, and they should feel free to ask questions anytime.</li> <li><input type="checkbox"/> Begin by sharing a personal story about how you couldn't sleep well the previous night due to various noises (e.g., a crying baby, TV noise, police sirens). Mention that you usually can sleep under such conditions, but last night you couldn't.</li> </ul>



	<ul style="list-style-type: none"> <li><input type="checkbox"/> Engage the audience by asking them about the types of noises they can sleep through and the ones that disturb their sleep.</li> <li><input type="checkbox"/> Introduce today's topic, "Ensure You Can Hear Your Home Fire Alarm in Your Sleeping Area". Begin by mentioning that many people worldwide die in home fires every year, which could have been detected by home fire alarms, many of these deaths occur at night when people are sleeping.</li> <li><input type="checkbox"/> Highlight the importance of having fire alarms throughout the home, including bedrooms. Tell them, "Let's spend some time talking about the importance of home fire alarms."</li> </ul>
<p><b>Main Topic</b></p>	<ul style="list-style-type: none"> <li><input type="checkbox"/> Share the concept: "Hear the Alarm in Your Sleeping Area."</li> <li><input type="checkbox"/> Inform the participants that "being able to hear the alarm in your sleeping area" is the primary means of giving you a chance to escape from a house fire. It enables family members to wake up and quickly move out of harm's way.</li> <li><input type="checkbox"/> Ask the audience: In case of a fire in the home, how much time do you think you have to escape safely?</li> <li><input type="checkbox"/> Explain that people may have only 1-2 minutes to escape once they hear the fire alarm. This underscores the importance of detecting a fire as quickly as possible and responding promptly.</li> </ul>



- Ask the audience to imagine if the fire alarm is far from their sleeping area or if there isn't a fire alarm at all in their home. Certainly, they wouldn't be able to leave the house in time to protect themselves or their family members.
- Ask the audience: Where do your family members usually sleep (in the living room, the home's hall, the external council, etc.)?
- Emphasize the importance of installing a fire alarm in the home to cover all areas and spaces, including bedrooms, due to the possibility of someone sleeping in any part of the house. Stress again the importance of having fire alarms everywhere in the home, in any room where family members usually sleep. Someone might nap in the living room during the afternoon or in the council and halls at night.
- Explain the components of the home alarm system and how they are connected (wired or wireless). Illustrate that if any smoke detector senses a fire, all smoke detectors in the house will alarm (base alarm smoke detectors). This is something I hope all homes have, as it is the best way to protect family members from fire risk.
- Ask the audience again: Why is this device important at home?
- Allow time for audience interaction with the question. If any smoke detector senses smoke anywhere in the house, it will alert all





	<p>the alarm devices in the house simultaneously. For example, if the smoke detector senses smoke in the living room on the ground floor, all the smoke alarms in the house will go off, including those in the bedrooms on the first floor, alerting all family members to evacuate the house, even if their room doors are closed (stress the importance of having smoke detectors everywhere).</p> <ul style="list-style-type: none"><li><input type="checkbox"/> Remind the audience of the importance of having smoke detectors on all floors of the house (basement, ground floor, first floor, etc.) and in all spaces and rooms (halls, living rooms, bedrooms, councils, etc.).</li><li><input type="checkbox"/> Address the audience: In addition to "hearing your home fire alarm in your sleeping area", what are the other important tips related to fire alarms?</li><li><input type="checkbox"/> Allow time for audience interaction and summarize the points in three:<ol style="list-style-type: none"><li>1. All family members should recognize the fire alarm sound and know what to do when they hear it (evacuate the house and call the emergency number 999).</li><li>2. Inform the elderly or those with hearing impairments of the necessity to evacuate the house quickly.</li><li>3. Personally, test the fire alarm system every month to ensure it works and request regular maintenance from licensed entities by the Abu Dhabi Civil Defense Authority.</li></ol></li></ul>
--	---



	<p><input type="checkbox"/> Stress the importance of having a home fire detection system and performing regular maintenance by licensed entities by the Abu Dhabi Civil Defense Authority (refer to the Hassantuk system approved by the Abu Dhabi Civil Defense Authority).</p>
<p><b>Conclusion</b></p>	<p><input type="checkbox"/> Address the audience and inform them that we have discussed "home fire alarms" and covered a lot of important information. Summarize your talk with four points you hope the audience will remember:</p> <ol style="list-style-type: none"><li>1. Ensure there are enough fire alarms in the house in all floors and all spaces and rooms, especially bedrooms.</li><li>2. Personally, check the fire alarm system's efficiency regularly (every month) using the test button.</li><li>3. Perform regular maintenance by licensed entities by the Abu Dhabi Civil Defense Authority.</li><li>4. Understand that the home fire alarm system is the most important means to protect your family from fire risk.</li></ol> <p><input type="checkbox"/> Thank everyone for their time and attendance. Distribute relevant informational brochures. Encourage the audience to explore more safety information through the Civil Defense Authority's digital library at <a href="http://ADCDA.gov.ae">ADCDA.gov.ae</a>.</p>



For any comments or inquiries, please contact the Public Safety  
Department at [psd@adcda.gov.ae](mailto:psd@adcda.gov.ae)

**Awareness content team  
Public Safety Department**

**فريق المحتوى التوعوية  
إدارة السلامة العامة**

